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(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada té la paraula 
l’honorable consellera d’agricultura .

Quan vulga, senyoria .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Moltes gràcies per la pregunta, senyor Nadal .

A més, una pregunta en un moment important perquè saben 
vostés que estem culminant les diferents negociacions per a 
eixe document estratègic que ha de presentar-nos el Govern 
d’Espanya i que aproximadament en el mes d’abril i maig 
podrem tindre un document ja definit amb les bases de les 
definicions dels grans pilars que configuraran la nova PAC.

Certament, després caldrà baixar a certes qüestions més 
particulars. Però vosté ha dit algunes que són les que a 
nosaltres ens preocupen . I són el pilar fonamental de la PAC .

Comença, precisament, amb la definició d’agricultor genuí. 
Saben vostés que ja fa uns mesos esta conselleria va alertar 
que la postura que estava traslladant en este cas el ministeri 
i algunes comunitats autònomes d’eixa definició d’agricultor 
genuí exclusivament vinculada a un determinat percentatge 
d’ingressos agraris anava a expulsar a la meitat dels agricul-
tors i agricultores que hui són perceptors de la PAC.

Aleshores, haguérem tingut una PAC que la seua essència, 
que és qui és el que va a rebre estos fons, anava a expul-
sar completament a la meitat dels nostres agricultors i 
agricultores .

Férem eixa denúncia, estiguérem treballant, precisament, 
per a que es canviara el criteri. I fins i tot, en este cas, 
Europa va fer rectificar eixa postura plantejada d’inici pel 
ministeri i aleshores va dir que no es podia expulsar als agri-
cultors pluriactius perquè, en definitiva, i tots ho sabem, hi 
ha moltíssims agricultors i agricultores pluriactius que, si no 
ho foren, no serien ni agricultor o agricultora .

Aleshores, el que s’ha parlat per part de la comissió és que 
es considere possible perceptor de la PAC aquell que tinga 
també un ingrés de la PAC de menys de 5 .000 euros, al 
marge del que serien els agricultors professionals. Estem 
parlant de la part xicoteta .

Quina és la nostra discussió ara? Doncs bé, el ministeri, 
encara que Europa planteja eixe marge de fins a 5.000 de 
cobrament per a eixos xicotets agricultors, pareix plantejar 
que ací es reduïsca a 2.000. I, per tant, eixa forqueta  
d’entre 2.000 a 5.000 també expulsaria vora el 30 %, 40 % 
dels perceptors actuals valencians .

I no entenem per què, si l’àmbit europeu ha dit que consi-
dera agricultor susceptible de tindre fons i ajudes de la PAC 
de cobrament de fins a 5.000 euros, per què s’està plante-
jant, per part del ministeri i d’algunes comunitats autòno-
mes, reduir-lo a més de la meitat . No ho entenem . I, per tant, 
anem a lluitar sobre la base d’esta primera circumstància .

I després hi ha una cosa fonamental, que és la part dels drets 
històrics. Els drets històrics sembla que van a ser ja una cosa 
passada en la nova PAC. És el que estem plantejant. I moltes 
comunitats. I fins i tot el ministeri.

Però això  Hi ha un perill darrere, i és canviar dret històric 
per capa de elegibilidad. És a dir, que, ara mateix, la teua 
superfície que està dintre de la PAC siga la que està conside-
rada la única que pot entrar en la nova PAC. Com que nosal-
tres hem perdut molts perceptors, hem perdut molta super-
fície declarada i, per tant, estaríem canviant drets històrics 
per superfície històrica. I això seria del tot un engany i un 
desastre per a l’agricultura valenciana .

Així que a la seua pregunta sobre la base d’estos dos pilars 
i altres, com ecoesquemes, ajudes sectorials, etcètera, 
estem fent, i li puc anunciar, un front comú amb les comu-
nitats de l’arc mediterrani, de totes les comunitats de l’arc 
mediterrani, perquè, al final, la PAC mediterrània no l’han 
de definir en Madrid ni en Europa, l’hem de decidir i definir 
els valencians i valencianes .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta 514, formulada pel diputat Francis 
Rubio del Grup Parlamentari Socialista al conseller 
d’economia sostenible, sectors productius, comerç i treball 
sobre les línies d’actuació en matèria de comerç durant  
l’any 2021 .

Quan vulga, senyoria .

El senyor Rubio Delgado:

Gracias, presidenta .

Buenos días, señor conseller, señor conseller Rafael Climent .

El comercio y, más especialmente, el pequeño comercio ha 
sufrido las mismas restricciones o más que otros sectores. 
A nuestro juicio, el comercio está demostrando una enorme 
capacidad de reacción para que su surtido y su horario se 
adapte a las nuevas necesidades de los ciudadanos .

Ese esfuerzo debe de ir de la mano de la administración para 
responder a las nuevas necesidades de las empresas para 
salvaguardar, sobre todo y ante todo, la salud y los empleos, 
porque todos sabemos que el comercio dinamiza y da vida a 
las ciudades y pueblos de nuestra comunitat .
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A su vez, contamos con una conselleria de comercio con una 
demostrada sensibilidad con el sector en unos momentos de 
extrema gravedad, con una crisis sanitaria a la que no vemos 
fin y una crisis económica de dimensiones desconocidas.

Señor Climent, sabemos que sus actuaciones vienen influen-
ciadas por la situación actual derivada de la pandemia, de la 
COVID-19, que ha reafirmado la necesidad inaplazable de 
implementar medidas para avanzar hacia un modelo produc-
tivo más solidario, responsable social y ecológicamente, 
aprovechando los cambios tecnológicos .

En este sentido, consideramos que, junto con el presupuesto de 
2021, se abren oportunidades para impulsar un tejido comercial 
de alto valor añadido, resiliente, diversificado, con mayor capa-
cidad y arraigado en el territorio para la innovación y transfor-
mación digital de nuestra economía para una transición ener-
gética justa, para seguir apostando por un comercio sostenible 
y de proximidad. Y también para generar confianza tanto en las 
empresas como en las personas trabajadoras y emprendedoras.

Las políticas de protección de los consumidores y consumi-
doras, la ordenación y promoción comercial son fundamen-
tales a la hora de apoyar el comercio de proximidad en su 
adaptación a los difíciles momentos actuales.

Este año especialmente debemos reforzar las ayudas al 
comercio, ya que se encuentra entre los sectores más vulne-
rables de nuestra economía, con el objetivo de paliar los 
efectos negativos ocasionados por la pandemia y favorecer 
su mantenimiento y recuperación .

El grupo socialista quiere destacar el extraordinario esfuerzo 
que se está llevando a cabo desde todas las administraciones 
para seguir reforzando y desplegar todas las medidas y ayudas 
necesarias para proteger a este sector . Por eso le pregunto, 
señor conseller, señor Climent, sobre las líneas de actuación 
de la conselleria de comercio para el año 2021 . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada té la paraula 
l’honorable conseller d’economia .

Quan vulga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Senyor Rubio, vosté és sabedor, i així ho acaba de dir ara, 
de que el comerç i l’artesania són un sector estratègic per 
a l’economia valenciana. A més a més, són dinamitzadors 
d’aquesta i cohesionadors del territori i amb una gran capacitat 
de resiliència, fins i tot en contextos difícils com el que estem 
passant ara i malgrat la incertesa a curt termini de l’evolució de 
la pandèmia fins que l’extensió de la campanya de vacunacions 
ens permeta viure i conviure amb el control del virus .

A mi m’agrada dir molt que hem de controlar la pandèmia, 
perquè si no la controlem és impossible que l’economia puga 
dinamitzar-se, que l’economia en si funcione. I, per tant, ara 
atenem també a una crisi de demanda bàsica i que està clar 
que en aquest sector es veu molt més.

Per tant, hem de possibilitar la pervivència de tots els 
sectors que s’han identificat, fins i tot abans de la crisi sani-
tària, com a motors no sols del creixement econòmic i de 
l’ocupació, sinó com a palanques clau del canvi de model 
econòmic que des de la Generalitat estem impulsant.

I li repetisc que el comerç és un d’eixos sectors. Per això, 
enguany hem reforçat les ajudes al comerç i l’artesania amb 
l’objectiu també de paliar els efectes negatius ocasionats per 
la pandèmia i afavorir el seu manteniment i recuperació .

Vaig a dir-li que el pressupost, que vosté és coneixedor 
també de les polítiques d’ordenació i promoció comercials 
per a 2021, és de vora 42 milions d’euros, és a dir, un 5 % 
més que l’any anterior.

I comptem a més amb el suport normatiu del pla d’acció 
territorial sectorial del comerç de la Comunitat Valenciana, 
que vam aprovar el passat desembre mitjançant el  
decret 2015-2020 de 29 de desembre del Consell i pivotant 
sobre quatre actuaciones d’especial rellevància, com són 
l’Emprenem comerç, l’Avalem comerç, Avalem artesania i el 
Pla d’impuls a la digitalització del comerç 2018-2023, amb 
actuacions de suport al comerç electrònic i a la transforma-
ció digital del comerç de detall.

Tots aquestos sumen més de huit milions d’euros en ajudes. 
I molt important, i torne a repetir, com que ens enfrontem a 
una crisi de demanda, també anem a posar en marxa la línia 
d’ajudes per un total de 10 milions d’euros, cinc que aporta-
rem la Generalitat i cinc que aportaran els ajuntaments, per 
a incentivar accions promocionals al consum en el comerç 
local, per a les despeses corrents relacionades amb l’activitat 
comercial i artesana, per a les ajudes a establiments comer-
cials així com per a les despeses corrents relacionades amb 
l’activitat de mercats municipals i mercats de venda no 
sedentària .

Queda clar que treballem al costat i de la mà dels nostres 
comerços. I, a més a més, amb una visió d’anticipació. I per 
què li ho dic? Perquè, de manera anticipada, vam traure més 
de set milions i mig d’ajudes del pressupost 2021 en desem-
bre, on finalitzava el dia 9 de febrer el fet de poder presen-
tar-les. I en aquestos moments ja estem resolent-les, també 
atenent a eixa necessitat del comerç de proximitat.

L’objecte clar d’aquestes ajudes és incrementar la competi-
tivitat, la innovació, la qualitat en aquest sector econòmic, 
la informació i defensa, com vosté també anomenava, de les 
consumidores i consumidors, a través del foment de la coope-
ració interadministrativa, l’adaptació d’infraestructures, la 
transformació digital, mitjançant, com ja he dit, l’impuls del 
comerç electrònic i la millora de l’equipament, gestió i serveis, 
tant en les àrees urbanes com els entorns rurals .

I recordar-li que enguany tindrem enllestit el Pla estratègic 
del comerç i l’artesania de la Comunitat Valenciana, el  
PECA 2021-2025, on, des d’una anàlisi en profundi-
tat, traçarem el full de ruta del comerç i l’artesania per als 
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propers anys, on els nostres vectors són el comerç de proxi-
mitat, la innovació i les noves tecnologies . I tot això sempre 
des del diàleg, en continu diàleg amb, bàsicament, les asso-
ciacions que conformen el comerç valencià.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, honorable conseller .

Passem a la pregunta 631, formulada pel diputat Felipe 
Carrasco del Grup Parlamentari Popular al conseller 
d’Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball 
sobre el pla Resistir.

(Veus) Un moment, senyoria. Un moment que li puga posar el 
temps . Quan vulga, senyoria .

El senyor Carrasco Torres:

Val . Gràcies, presidenta, de nou .

Señor Climent, la ofensa de la señora Oltra con sus decla-
raciones al principio de la pandemia sobre el poco valor 
añadido del sector turístico de la Comunidad Valenciana, 
añadido al ninguneo del ministro Garzón, del partido con el 
que ustedes gobiernan aquí, nos hace dudar muy seriamente 
de que ustedes, como gobierno valenciano, apuesten por el 
sector turístico valenciano.

Por ello, mi grupo Popular le lleva la pregunta siguiente: 
¿considera usted suficiente la dotación económica para el 
plan Resistir a los sectores más agredidos económicamente 
en la Comunidad Valenciana, a pesar de que hay otras comu-
nidades autónomas que van a poner más dinero que ustedes 
encima de la mesa?

Gracias presidenta . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria . 

Per a donar resposta a la pregunta té la paraula l’honorable 
conseller d’economia .

Ens fem càrrec de les dificultats de... (Veus) Li agraïm que 
intervinga des de l’escó per a agilitzar un poc la sessió...

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, presidenta .

La senyora vicepresidenta primera:

Quan vullga, senyoria .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Senyor diputat, si resulta suficient o no ho vorem des d’eixa 
avaluació continua que estem fent de totes i cadascuna de 
les ajudes que traem des del conjunt de la Generalitat.

Ara bé, sí que li puc dir que el Consell valencià es el govern 
que més ajudes extraordinàries està concedint a aquest 
sector. Més, més que qualsevol altra comunitat de tota 
Espanya .

I això demostra a les clares que des del minuts zero estem al 
costat de les nostres empreses, de les persones treballado-
res autònomes i de les persones treballadores per compte 
alié. És una evidència i ahí estan els fets.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula l’il·lustre diputat, el senyor Carrasco . Quan vosté 
vullga .

El senyor Carrasco Torres:

Gràcies, presidenta .

Verá usted, escuchándole hoy aquí me ha venido a la memo-
ria una película ochentera que todos conocemos, que es 
Regreso al futuro, en la que en una de sus escenas su prota-
gonista coge una foto suya y ve, de repente, que se está 
borrando, se está difuminando, y eso es lo que usted hoy ha 
hecho y va a hacer aquí con su respuesta consiguiente.

Porque nosotros lo que hemos visto es que ustedes se han 
borrado de la solución. La solución para los sectores que 
más agredidos a nivel económico están ahora mismo, como 
son, por ejemplo, la hostelería, el comercio y los autónomos 
de la Comunidad Valenciana .

Porque usted y el presidente Puig lo que han hecho direc-
tamente es dejar en la estacada al sector, por tres razo-
nes fundamentalmente. En primer lugar, porque les enga-
ñan, cuando dicen que las ayudas van a llegar a todo el sector. 
Hosbec ha tenido que salir a desmentirles y decirles que solo 
van a llegar al 0,05 % del sector. No les escuchan cuando 
desde el principio de la pandemia han sido muy claros dicién-
doles que lo que necesitan son ayudas directas, no créditos. 
Y su plan está basado en dos tercios de la ayuda económica 
en préstamos a devolver. Y, finalmente, les ningunean cuando 
dicen que son la comunidad autónoma que más dinero ha 


